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نامه مهدی تاج به  محمدباقر  قالیباف
رئیس فدراسیون فوتبال با ارسال نامه ای به ریاست مجلس شورای اسلامی تقاضای تخصیص 
در آمدهای حاصله از پخش مســابقات فوتبــال (تبلیغات تلویزیونی) در برنامه هفتم توســعه 
اقتصادی و اجتماعی را مطرح کرد. به گزارش سایت رسمی فدراسیون و به نقل از روابط عمومی 
ســازمان لیگ فوتبال ایران، دیروز مهدی تاج، رئیس فدراسیون نیز با ارسال نامه ای به محمد باقر 
قالیباف، ریاســت مجلس شــورای اســلامی با موضوع تقاضای تخصیص درآمدهای حاصل از 
پخش مســابقات فوتبال (تبلیغات تلویزیون) در برنامه هفتم توســعه اقتصادی و اجتماعی، از 
رئیس مجلس شورای اسلامی درخواست کرده نسبت به احقاق حق فوتبال و جلوگیری از حذف 
تیم های ایرانی نســبت به اصلاح برنامه هفتم توسعه اقتصادی و اجتماعی اقدام کرده و نسبت 
به گنجاندن این حقوق در برنامه نهایی مساعدت ویژه ای از طرف نمایندگان مجلس به عمل آید.

VAR  در  ایران؛ شاید  هیچ وقت!
به گزارش ایســنا، فشار روی داوران ایرانی در فصل فوتبالی که گذشت زیاد بود و بسیاری از 
بازیکنان، مربیان و مدیران درخواست استفاده از VAR را داشتند و بعد از هر اشتباه داوری پای 
این تکنولوژی و کمبودش در فوتبال ایران را وســط می کشــیدند. در فصلی که گذشت، داوران 
کشــور با مشکلات فراوانی دســت و پنجه نرم می کردند و نبود VAR مشکلات آنها را دو چندان 
کرده بود. از حدود چند ماه قبل، از رئیس فدراســیون فوتبال تا رئیس کمیته داوران و دپارتمان 
داوری بارها در رسانه های مختلف مصاحبه کردند و از آمدن VAR برای لیگ بیست و سوم خبر 
دادند اما ظاهرا این اتفاق رخ نمی دهد و خبری از تکنولوژی در فصل آینده لیگ برتر هم نخواهد 
بود. ظاهرا یکی از دلایل نبود VAR مســئله مالی است اما اصلی ترین دلیل آن نیست. بعضی 
از باشــگاه ها به خصوص باشگاه های شهرستانی با هماهنگی با فدراسیون فوتبال بابت مسئله 
مالی آن به توافق رســیده اند و حتی باشــگاهی مانند سپاهان تا عقد قرارداد با شرکت مربوطه 
برای آوردن VAR به نقش جهان پیش رفته بود. تحقیقات نشــان داده  هزینه دستگاه VAR به 
تنهایی ۲۰۰ هزار یورو است اما در همه ورزشگاه های ایران مبالغی نیز برای دوربین ها، کابل های 
نوری و سایر وسایلی که این دستگاه نیاز دارد، باید هزینه شود که این باعث می شود باشگاه های 
دولتی مانند اســتقلال و پرسپولیس نخواهند مســتقیما در این زمینه هزینه کنند و آن را گردن 
دولت و وزارت ورزش بیندازند. وزارت ورزش هم تاکنون زیر بار مسئولیت این اتفاق نرفته است. 
به قول رئیس کمیته داوران، وزیر و وکیل می خواهند VAR به لیگ برتر برسد اما این خواستن ها 
بعید است با توجه به مسائل سیاسی، در عمل اتفاق بیفتد. شرکت بلژیکی ای که به تازگی قرار 
بود همکاری خود را با ایران آغاز کند، به دلیل تحریم ها عقب کشیده و باز هم دست فدراسیون 
فوتبال در پوســت گردو مانده است. با وجود به توافق رســیدن ایران با شرکت Slomo، به دلیل 
تحریم ها این همکاری در همان ابتدای کار قطع شــد و به ظاهر و حداقل یک سال دیگر دست 
فدراسیون فوتبال و کمیته داوران از VAR کوتاه خواهد ماند. در این مسیر چه توسط فدراسیون 
فوتبال و چه توســط ارگان های دیگر، چند بار تلاش شــده که تحریم ها دور زده شود اما هر بار 
مشــکلاتی سبب شده مانعی در مسیر آمدن VAR ایجاد شــود. از داوران وسط فعال در ایران، 
تنها موعود بنیادی فر اســت که مدرک اســتفاده از این تکنولوژی را دارد و سایرین باید آموزش 
داده شــوند. بنیادی فر تنها امید ایران برای قضاوت در آسیاست اما او تجربه بالایی در قضاوت 
با VAR ندارد. به گفته بخش آموزش فدراســیون فوتبال، آموزش داوران برای گرفتن لایسنس 
VAR بین یک تا شش ماه طول می کشد و به تعداد داور حاضر در کلاس ها بستگی دارد. تمام 
مراحل آموزش این تکنولوژی باید زیر نظر فیفا باشــد و مدرس آن باید شــخصی باشد که خود 
این دوره ها را زیر نظر فیفا گذرانده است. با وجود این زمان برای آموزش داورها می تواند مانعی 
برای نرســیدن VAR به لیگ بیست وسوم باشد و مشکلات ساختاری و تحریم ها کار را به جایی 

رسانده اند که کمیته داوران فعلا دغدغه آموزش داورها را نداشته باشد.
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ما در ا�ن﮵ مس�ر﮵ ��﮲ا﮵زمند همراهی شما هست�م﮵

  تیــم ملی فوتبــال ایران سه شنبه شــب در بیشــکک به مصــاف تیم ملی 
افغانســتان رفت تا اولین بازی اش در تورنمنت کافا را تجربه کند. این دیدار که 
بــا اتفاقات بحث برانگیزی همراه بود نهایتا با برتری ۶ بر یک تیم ملی ایران به 
پایان رســید. اینکه چرا تیم ملی ایران باید با ترکیب اصلی به مصاف تیم دوم 
افغانســتان می رفت یا اینکه چرا تیم دوم افغانستان باید یک گل به تیم اصلی 
ایران بزند و یکی دیگر هم نزند، مواردی اســت که باید در فرصتی مناســب از 
لحاظ فنی ارزیابی شود. با وجود این، مباحث فنی، تنها اتفاق بحث برانگیز این 
دیدار نبود چون پوشــش تصویری این بازی که از طریق شــبکه سه سیما روی 
آنتــن رفته بود هم جای بحث داشــت. هنگام پخش این دیدار، در شــرایطی 
که گزارشــگر بازی، آمار مربوطه را از روی اعداد و ارقامــی که زیر تابلو نتایج 
در صفحه درج می شــد، به مخاطبان می داد، آنهایی که پای تلویزیون نشسته 
بودنــد فقط یک نوار ســفید مشــاهده می کردند و احتمالا بــا تعجب از خود 
می پرسیدند چطور است که آمار را فقط گزارشگر بازی می تواند ببیند. دلیلش 
ساده است: تلویزیون دوباره با سانسور بخشی از اطلاعات مندرج روی صفحه 
تلاش کرد تا اسپانســر اصلی این رقابت ها که یک شــرکت شــرط بندی بود را 
بپوشــاند. آنها در این سانسور و پوشاندن اسم شــرکت مربوطه، آن قدر افراط 
به خرج دادند که حتی حساســیت آن دســته از افــرادی را که چنین مواردی 

برایشــان اهمیت نداشــت هم برانگیختند. عجیب آنکه تلویزیــون اصرار به 
سانســور اسم کمپانی ای داشــت که تبلیغاتش به صورت درشت تر، دور زمین 

بازی دیده می شد.
درســت اســت که شــرط بندی جای بحث فراوان دارد و حتی بســیاری از 
کشورهای اروپایی و پیشــرفته هم در پذیرش آن مقاومت زیادی کرده اند ولی 
گردش مالی این صنعت به قدری زیاد شــده که حالا نه تنها فیفا و AFC بلکه 
بسیاری از لیگ ها  و باشگاه های معتبر دنیا هم با عقد قراردادهای سنگین مالی 
با چنین شــرکت هایی، سعی در درآمدزایی بیشــتر دارند. این موضوع البته در 
کشــورهایی که هنوز شرط بندی در آنها ممنوع است با وسواس بیشتری دنبال 
می شود و حتی قوانین حمایتی از سوی فیفا و دیگر کنفدراسیون های مربوطه 
را هم دارد. به این معنی که مثلا اگر یک شــرکت شــرط بندی طرف قرارداد و 
اسپانســر فیفا باشد ولی میزبانی به کشوری ســپرده شود که در آن شرط بندی 
ممنوع باشد، اسپانســر مذکور نمی تواند جایی در تبلیغات محیطی دور زمین 

داشته باشد.
تا به اینجا، این موضوع پذیرفته است ولی رفتار دوگانه ای که تلویزیون با این 
پدیده از خود نشان داده، حساسیت زا شده است. قاعدتا با این راهکار نمی توان 
بخش کوچکی از اسم یک شرکت شرط بندی را روی تصویر پوشاند ولی بخش 

بزرگ تر را که تبلیغات دور زمین اســت، بی خیال شد. این مورد شبیه به آب در 
هاون کوبیدن اســت و به غیر از حســاس کردن مخاطب، بعید است دستاورد 
دیگری داشــته باشد. از ســوی دیگر، به نظر می رســد که در این زمینه، یعنی 
سانســور یا پوشاندن شرکت های شــرط بندی، وحدت رویه ای هم در تلویزیون 
دیده نمی شــود. چه بسا اگر چنین بود، باید تقریبا دو گسوم بازی های لیگ برتر 
انگلیس از تلویزیون و در قالب دو شبکه سه و ورزش سیما پخش نمی شد. ۱۰ 
تیم مطرح انگلیســی در فصول گذشته قرارداد اسپانسری با کمپانی های فعال 
در حوزه شــرط بندی داشته اند که اسم آنها را درشــت روی پیراهن شان حک 
کرده اند و تلویزیون هم بازی هرکدام را بارها پخش کرده اســت: اســتون ویلا، 
بورنموث، برنلی، کریســتال پالاس، اورتون، نیوکاســل، نوریچ، واتفورد، وستهام 
و ولورهمپتون. اینهــا به غیر از بازی های بی شــمار و متعدد لیگ های مطرح 
از جمله لالیگاســت که اسپانسر اصلی و تبلیغات محیطی آنها از همین قبیل 
شرکت ها هستند و بازی هایشان بارها در تلویزیون ایران پخش زنده شده است.
البته که این سیاســت دوگانه یا نداشتن اجماع  نظر درباره اینکه چه چیزی 
سانسور شــود یا نه، مربوط به این روزها نیســت. پیش تر تلویزیون در سانسور 
مکرر یــک دیدار آن هم به دلیــل آنکه یکی از کمــک داوران آن بازی زن بود، 
خبرساز شــده بود. داســتان مربوط به دیدار تیم های منچستریونایتد و تاتنهام 
در لیگ برتر انگلیس بود که بارها و بارها تصاویر زنده قطع و تصاویر آرشــیوی 
پخش شــد؛ آن هم فقط به خاطر اینکه کمــک داور زن این بازی نمایش داده 
نشــود. آن تصمیم در شرایطی اتخاذ شده بود که تلویزیون بارها پیش از آن و 
چند نوبت بعد از آن هم دیدارهایی را که کمک داور یا داور زن داشتند، پخش 

کرد و آن بازی ها را سانسور نکرد.
دیگر پرسشی هم که هنوز بسیاری از مخاطبان برایش پاسخی پیدا نکرده اند 
مربوط به سانسور تصاویر خوشحالی پس از گل بازیکنانی است که پیراهن شان 
را از تن درمی آورند. چه ایرانی، چه خارجی، این صحنه ها مشــمول سانســور 
می شــود. با وجود این، چنین پرسشــی بدون پاســخ مانده که چطور تلویزیون 
شنای مردان را پخش می کند ولی از نشان دادن بالاتنه مردان فوتبالیست طفره 
مــی رود. یا اینکه چرا باید نشــان دادن بالاتنه مردان در ســریال های تاریخی و 

خارجی بدون ایراد باشد ولی فوتبالیست ها شامل تحریم شوند؟
بدیهی اســت که بیان این موارد برای برجسته ســازی بلاتکلیفی مسئولان 
تصمیم گیــر در این حوزه اســت؛ همان هایی که مثلا یک روز یــک دیدار را به 
خاطــر حضور یک کمک داور زن مدام سانســور می کنند و روز دیگر وقتی داور 
اصلی مسابقه زن است، آن را بدون کوچک ترین قطعی ای روی آنتن می برند.

البته که این نمونه از سانسورکردن فقط مربوط به همین موارد است وگرنه 
شیوه های سانسور در برنامه های ورزشی آن قدر متغیر بوده که نمی توان همه 
را یک جا نوشــت. شــاید یکی از آخرین آنها سانســور تیتراژ پایانی برنامه آخر 
فوتبال ۱۲۰ بــود که در آن اعضای این مجموعه به طور رســمی خداحافظی 
کردند ولی از آنجا که عادل فردوســی پور تهیه کنندگــی این برنامه را بر عهده 
داشــت، تلویزیــون از پخــش آن ممانعت کرد. حــالا دیگر سانســور مربوط 
به لوگوی باشــگاه رم، پوشــاندن اسم شــبکه هایی که اصل بازی را خریداری 
کرده اند، قطع کردن صدای ورزشــگاه هنگام سردادن شعارهای خاص، سیاه و 

سفید کردن تصاویر زنان اسکی باز ایرانی و... بماند.

بلاتکلیفی ادامه دار تلویزیون

سانسور به بازی تیم ملی رسید

 تیم ملی فوتبال ایران برای اولین بار در تورنمنت کافا که در ســطح بزرگســالان در حال 
برگزاری اســت، شرکت کرده است. ســطح این رقابت ها منهای درنظر گرفتن حضور تیمی 
مثل ازبکستان، آن قدری بالا نیست که بشود از آن به عنوان دیدارهایی برای آماده سازی بهتر 
تیم ملی در مســیر جام ملت های آسیا یاد کرد. مثلا تیمی مثل روسیه، با وجود تحریم های 
بین المللی و نداشــتن بازی هــای تدارکاتی، حتی با آگاهی از اینکه ایران قرار اســت در این 
تورنمنت شــرکت کند، حاضر نشــد تیمش را به قرقیزســتان، محل برگزاری این رقابت ها، 
بفرســتد. از آن مهم تر، مسئله تیمی مثل کنیا هم مطرح می شود که آنها با وجود نداشتن 
بازی در یکی، دو ســال اخیر، باز هم از فرستادن تیم شان به عنوان میهمان به این رقابت ها
 ســر باز زدند؛ ولی از همه بدتر تیم ملی افغانستان، رقیب اول ایران در این تورنمنت است. 
آنها هم قید اســتفاده از ســتاره های سرشــناس کشورشــان برای این تورنمنت را زده و با 
فرستادن تیم دوم شان به قرقیزستان، سعی در محک زدن جدی تازه واردها داشتند؛ اما ایران 
به عنوان یکی از قدرت های برتر آسیا و بیست وچهارمین تیم دنیا، با فراغ بال از این رقابت ها 
استقبال کرده است. در شرایطی که رقبای اصلی ایران در مسیر قهرمانی برای جام ملت های 
آســیا قرار است با تیم های مطرحی از اروپا و آمریکای جنوبی دیدار کنند، ایران پذیرفته که 
با تیم های افغانســتان و قرقیزستان و احتمالا ازبکستان بازی کند. پرسش اصلی اینجاست 
که آیا این رقابت ها کمکی به رشد فنی ایران می کند؟ پاسخ قطعا منفی است. این موردی 
است که خود مهدی طارمی، ستاره خط حمله ایران هم به آن اشاره کرده و گفته است که 
این بازی ها از لحاظ فنی به درد نمی خورد. عجیب آنکه سطح بازی با تیم دوم افغانستان 
به گونه ای بود که شــدتش برای ملی پوشان از بازی های تمرینی درون گروهی هم کمتر به 
نظر می رســید. البته شگفتی موجود مربوط به این بخش نمی شود؛ چون امیر قلعه نویی، 
سرمربی تیم ملی ایران، در تصمیمی بحث برانگیز برای بازی با تیم دوم افغانستان، تصمیم 
گرفت از ترکیب اصلی تیم ملی ایران استفاده کند. به غیر از علیرضا بیرانوند که به جایش 
ســتاره دیگری مثل پیام نیازمند درون دروازه قرار گرفتــه بود، تیم ملی با ترکیب اصلی به 
میــدان رفت. قلعه نویی در واکنش به اینکه چرا بایــد از ترکیب اصلی برای چنین دیداری 
اســتفاده کند، عنوان کرده که اگر غیر از این می شد، ممکن بود بازی گره بخورد. با توجه به 
تورنمنتی بودن این رقابت ها شاید بخشی از صحبت های امیر قلعه نویی درست باشد؛ ولی 
نگرانی این اســت که آیا تیم دوم ایران از بردن تیم دوم افغانستان اطمینان خاطر نداشت؟ 

قلعه نویی در روزی که مهدی طارمی، سردار آزمون و علیرضا جهانبخش، ستاره های فوتبال 
ایــران را از ابتدا در ترکیب قرار داد، حتی حاضر نشــد بــه بازیکنان جدیدی که به تیم ملی 
دعوت کرده؛ از جمله شهاب زاهدی و علی علیزاده در این دیدار بسیار ساده، چند دقیقه ای 
بــازی دهد. آیا قلعه نویی نگران آن اســت که نتایجش از همین ابتــدا با واکنش منتقدان 
همراه شود؟ او پیش تر یک بار سابقه هدایت تیم ملی ایران را بر عهده داشت؛ ولی با وجود 
آنکه فقط در ضربات پنالتی در دیدارهای رســمی در جام ملت های آسیا برابر کره  جنوبی 
مغلوب شد، از تیم ملی برکنار شد. او سال ها پس از اینکه هدایت تیم ملی ایران در دست 
خارجی ها بوده، به عنوان سرمربی جدید معرفی شده و شاید هنوز اعتماد به نفس لازم برای 
ریسک کردن را نداشته باشد. تیم ملی در عصر او تا به حالا برابر روسیه، کنیا و افغانستان بازی 
کرده که به غیر از دیدار با روسیه، در دیدارهای دیگر، به ویژه در تقابل با کنیا، تیمش نمایش 
دلچسبی نداشته است. در دیدار برابر افغانستان هم اصلا سطح رقابت به گونه ای نبود که 
امیر قلعه نویی بخواهد به آن گریزی فنی بزند. البته همین بازی تمرینی و ســاده هم جایی 
برای نگرانی گذاشت. ایران یکی، دو بار برابر تیم دوم افغانستان دروازه اش تهدید شد و نهایتا 
یک بار هم از روی ضربه ایســتگاهی گل خورد. این موضوع که افغانســتان توانسته دروازه 
ایران را در این بازی باز کند، شــاید چندان مهم نباشــد؛ ولی اینکه تیم قلعه نویی نمی تواند 
دروازه اش را در دیدارهای مختلف بســته نگه دارد، می تواند نگران کننده باشد. دروازه ایران 
مقابل روســیه و تیم ضعیف کنیا در ورزشگاه آزادی باز شد و در دیدار برابر افغانستان، تیم 
۱۵۵ دنیا هم یک بار دیگر گل خورد تا مشــخص شــود خط دفاعی این تیم سازمان دهی و 
انسجام لازم را بعد از اعمال تغییرات نداشته است. نباید فراموش کرد که ایران در بازی های 
قبلی که قلعه نویی هدایتش را بر عهده داشــته، بازی های چندان سختی نداشته؛ ولی باز 
هم خط دفاعی تیمش نتوانسته کلین شیت کند. اگر چنین نقیصه ای برطرف نشود، بدیهی 
اســت که اصلی ترین چالش امیر و تیمش در جام ملت های آسیا همین مورد خواهد بود. 
تیم ملی با توجه به زمان پیش رو فرصت اصلاح این نقیصه را دارد و می تواند برای شروع از 
دیدار فردایش برابر قرقیزستان، میزبان این دوره از بازی های کافا، آغاز کند. قرقیزها در دیدار 
نخست موفق شدند با یک گل از سد تیم افغانستان عبور کنند و حالا دلخوش به یک بازی 
تدارکی خوب برابر تیم ملی ایران هستند. میزبان البته دروازه افغانستان را خیلی دیر گشود 
و چه بسا اگر افغان ها اندکی مقاومت می کردند، کار با نتیجه مساوی تمام می شد. احتمالا 
یکی از مهم ترین تفاوت ها در این بازی در مقایســه با دیدار قبلی حضور پرشــور تماشاگران 
قرقیز باشــد؛ امری که می تواند سطح مســابقات را از رقابتی تمرینی برای تیم ملی ایران تا 
حدودی خارج کند. بعید است ایران در این بازی که قرار است از ساعت ۱۸:۳۰ برگزار شود، 
مشــکلی داشته باشد؛ ولی انسجام خط دفاعی و مرور کارهای تاکتیکی؛ امری که در دیدار 
نخست چندان خوب اجرا نشد، می تواند در دستور کار قرار بگیرد. پیروزی در این بازی ایران را 
به فینال این تورنمنت می فرستد که قرار است آن بازی روز سه شنبه هفته آینده برگزار شود.

تیم دوم افغانستان هم دروازه ایران  را  باز  کرد
باید نگران تیم ملی بود؟

 به گزارش سایت فدراسیون فوتبال، مصطفی زارعی 
مدیر مجوز باشــگاهی گفت: کنفدراسیون فوتبال آسیا 
طی چند نامه از فدراســیون فوتبال ایران خواسته بود 
نحوه انتخاب نمایندگان را برای مسابقات لیگ قهرمانان 
آسیا در فصل آینده معرفی کند. او ادامه داد: فدراسیون 
فوتبــال در مرحلــه اول در اواخــر فروردین ماه نحوه 
انتخاب نمایندگان را به کنفدراسیون فوتبال آسیا اطلاع 
داده است که نمایندگان فوتبال ایران در لیگ قهرمانان 
ســال آتی تلفیقی از قهرمان ســال گذشــته لیگ برتر، 
قهرمان جام حذفی ســال گذشته، قهرمان جام حذفی 
امسال و قهرمان لیگ ســال جاری است و همان زمان 
اعلام کرد که مسابقات لیگ های ایران در اواسط خرداد 
به اتمام خواهد رسید. مدیر مجوز باشگاهی ادامه داد: 

نامه دومی که به فدراسیون در رابطه با نمایندگان ایران 
در لیگ قهرمانان برای ســال آینده ارسال کرده نامه ای 
است که فدراســیون می بایست باشگاه هایی که موفق 
به اخذ مجوز باشگاهی شدند را معرفی می کرد که این 
نامه براساس تصمیمات هیئت بدوی و استیناف مجوز 
در دهم خرداد ماه بعد از مشخص شــدن نتیجه بازی 
فینال جام حذفی به کنفدراســیون فوتبال آسیا ارسال 
شــده اســت. او گفت: بر اساس روال ســالیان گذشته 
کنفدراسیون فوتبال آســیا می بایست نسبت به بررسی 
تصمیمات هیئت بدوی و اســتیناف صدور مجوز اقدام 
و لیست نهایی باشگاه هایی که مجوز دریافت می کردند 
را اعلام می کرد و فدراســیون فوتبال هم بر اساس این 
لیست نهایی اعلام شده از طرف AFC باشگاه ها را برای 

ثبت نــام در لیگ قهرمانان معرفی می کرد. مدیر صدور 
مجــوز حرفه ای ادامــه داد: روز گذشــته این موضوع 
استعلام شد و کارشناسان این کنفدراسیون اعلام کردند 
با توجه به تغییر در زمان بنــدی اجرای لیگ قهرمانان 
از زمســتان- پاییز به تابســتان- بهار که امســال اتفاق 
افتاده اســت این لیســت اواســط تیرماه اعلام خواهد 
شــد و باشــگاه ها فعلا می توانند براساس نتایج مجوز 
باشگاهی ایران در لیگ قهرمانان ثبت نام کنند و اگر نیاز 
باشد تغییرات بعدی از سوی کنفدراسیون فوتبال آسیا 
اعلام خواهد شد. زارعی در پایان گفت: بر همین اساس 
مدارک تمام باشــگاه های ایرانی ظــرف امروز و فردا از 
طریق سازمان لیگ و روابط بین الملل فدراسیون ارسال 

خواهد شد.

توضیح فدراسیون فوتبال برای مجوز حرفه ای باشگاه ها
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